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Protokół nr XXII/20 

z sesji Rady Miejskiej w Świdnicy 

odbytej w dniu 30 października 2020 r. 

z wykorzystaniem środków porozumiewania  

się na odległość (zdalny tryb obradowania) 

 
 

 

Godzina rozpoczęcia obrad – 10.00 

Godzina zakończenia obrad – 13.15 

 
 

W sesji uczestniczyli: 
 

 

1. Radni Rady Miejskiej w Świdnicy - (zgodnie z listą obecności, zał. nr 1): 

Wiceprzewodniczący Rady- Lech Bokszczanin, Józef Cygan, Przewodniczący Rady- Jan 

Dzięcielski, Wiceprzewodniczący Rady- Rafał Fasuga, Wiceprzewodnicząca Rady- Joanna 

Gadzińska, Albert Gaszyński, Krzysztof Grudziński, Jan Jaśkowiak, Mariusz Kuc, Krzysztof 

Lewandowski, Ryszard Makowski, Danuta Morańska, Luiza Nowaczyńska, Andrzej Ora, 

Marcin Paluszek, Lesław Podgórski, Magdalena Rumiancew-Wróblewska, Zofia 

Skowrońska-Wiśniewska, Aldona Struzik, Marcin Wach, Władysław Wołosz,  

Wiesław Żurek. 

(Nieobecni radni: Tomasz Kempa) 

 

2. Prezydent Miasta- Beata Moskal-Słaniewska 

3. Zastępca Prezydenta-Szymon Chojnowski 

4. Sekretarz Miasta- Maciej Rataj 

5. Radca Prawny- Mariusz Starke 

 

 

   PORZĄDEK OBRAD: 

 

1. Otwarcie XXII sesji Rady Miejskiej i stwierdzenie quorum. 

2. Przedstawienie porządku obrad XXII sesji Rady Miejskiej. 

3. Przyjęcie protokołu z XXI sesji Rady Miejskiej. 

4. Przedstawienie projektów uchwał i ich podjęcie - (zał. nr 1, proj. XXII/: 1-3). 

5. Informacja dotycząca oświadczeń majątkowych składanych przez Radnych.  

6. Informacja dotycząca oświadczeń majątkowych złożonych Prezydentowi Miasta 

Świdnicy. 

7. Sprawozdanie Prezydenta Miasta z działalności po 25.09.2020 r. 

8. Interpelacje, zapytania oraz wnioski radnych i komisji.  

9. Oświadczenia i sprawy organizacyjne. 

10. Zakończenie XXII sesji Rady Miejskiej w Świdnicy.            

 

 

______________________________ 
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Ad 1. Otwarcie XXII sesji Rady Miejskiej i stwierdzenie quorum 
 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski powitał Radnych oraz Gości, dokonał 

otwarcia XXII sesji (przeprowadzonej w trybie zdalnym) Rady Miejskiej w Świdnicy w dniu 

30.10.2020 r., a następnie stwierdził quorum (22 radnych) i poinformował o prawomocności 

obrad.  

 

 

_______________________________ 

 

 

Ad 2. Przedstawienie porządku XXII sesji Rady Miejskiej 
 

 

Przewodniczący Rady Jan Dzięcielski poinformował, że wpłynęły wnioski o wprowadzenie 

do porządku obrad dwóch stanowisk grup Radnych.  

 

Radna Magdalena Rumiancew-Wróblewska odczytała oświadczenie grupy 14 Radnych  

w sprawie wyroku Trybunału Konstytucyjnego  

 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie wniosek  

o wprowadzenie stanowiska grupy 14 Radnych: 

 

 

w głosowaniu: za - 13, przeciw - 8, wstrzymało się - 1, 

(imienny wykaz głosowania radnych - zał. nr 2) 

 

wniosek został przyjęty 

 

 

Radny Jan Jaśkowiak poprosił, aby wszelkie stanowiska wygłaszane przez Radnych były 

wcześniej wysyłane bądź wyświetlane w formie zrzutu tak by wszyscy mieli okazję się z tym 

zapoznać. 

 

Radna Zofia Skowrońska-Wiśniewska- wyjaśniła, iż ma wiele wątpliwości do obecnej 

sytuacji. Co innego jest wprowadzenie do porządku obrad stanowisk. W tej chwili Radna ma 

wątpliwość czy głosuje stanowisko czy wprowadzenie stanowiska do porządku obrad. 

Stanowisko Radnej Magdaleny Rumiancew-Wróblewskiej nie powinno być wcześniej 

odczytane przed wprowadzeniem do porządku obrad. Najpierw powinnyśmy przeprowadzić 

głosowanie czy chcemy, aby takie stanowisko znalazło się w porządku obrad. W tej chwili 

głosujemy nad znanym stanowiskiem a tak nie powinno być. Powinien zostać wprowadzony 

punkt pn „stanowiska Klubów”. Radna poprosiła o wydanie opinii przez Radcę Prawnego. 

 

Przewodniczący Rady Jan Dzięcielski- poprosił, aby w tej kwestii wypowiedział się Radca 

Prawny.  

 

Radca Prawny Mariusz Starke- należy odczytać drugie stanowisko. 

 

Radny Lesław Podgórski- powinien zostać wprowadzony punkt „Stanowiska Rady dot. 

obecnej sytuacji w kraju.” W tej chwili wyeliminujemy jedno ze stanowisk, bo w tej chwili 

dyskusji nie będzie. Nie jest to zgodne z prawem i nie dajemy równych szans obydwu 

klubom.   
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Przewodniczący Rady Jan Dzięcielski- poprosił by dać szanse przedstawienia stanowiska 

drugiego klubu. 

 

Radny Albert Gaszyński- w posiedzeniach sejmu decyduje przewodniczący prowadzący 

obrady, w których nie ma dyskusji. 

 

Radna Zofia Skowrońska-Wiśniewska- nigdy nie było takiej formuły, że przed 

wprowadzeniem do porządku obrad jest odczytywane stanowisko. Było tylko wpisywanie do 

porządku obrad stanowisk bez wcześniejszego jego odczytywania. W sytuacji, gdyby były 

wątpliwości najpierw trzeba przegłosować czy my w ogóle chcemy, żeby takie stanowiska 

były odczytywane.  

 

 

Przewodniczący Rady Jan Dzięcielski- poprosił Radnego Andrzeja Orę o przedstawienie 

stanowiska Klubu Radnych Prawo i Sprawiedliwość. 

 

Radny Andrzej Ora odczytał stanowisko grupy Radnych w sprawie wydarzeń w związku z 

ogłoszonym wyrokiem Trybunału Konstytucyjnego dot. aborcji eugenicznej. Radny dodał, iż 

stanowisko dotyczy głównie miasta Świdnicy. 

 

Radny Jan Jaśkowiak- procedujemy nad tym czy będzie to odczytane, po czym w drugiej 

części sesji jedno oświadczenie będzie odczytane a drugie nie będzie odczytane. Albo każdy 

klub prezentuje oświadczenie i się z nim zgadzamy albo nie. Każdy klub ma prawo wydać 

swoje oświadczenie i je przeczytać w części interpelacji. Powinno to być przedstawiane w 

dalszej części. 

 

 

Radna Zofia Skowrońska-Wiśniewska- jest punkt oświadczenia i każdy klub ma prawo je 

wydawać. Każdy klub w punkcie Oświadczenia ma prawo wydać własne stanowisko. Jest to 

niezgodne z prawem. Klub PiS ma prawo wrócić do tego oświadczenia w pkt. Oświadczenia. 

Nie ma powodu byśmy głosowali to co dotyczy punktu Oświadczenia, gdzie każdy klub ma 

prawo prezentować swoje stanowisko.  

 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie wniosek  

o wprowadzenie stanowiska grupy Radnych Klubu PiS: 

 

w głosowaniu: za - 11, przeciw - 11, wstrzymało się - 1, 

(imienny wykaz głosowania radnych - zał. nr 3) 

 

wniosek został przyjęty 

 

 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski przedstawił porządek XXII sesji Rady 

Miejskiej (zał. nr 4).  

 

 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie porządek obrad XXII 

sesji Rady Miejskiej z wprowadzonymi zmianami: 

 

w głosowaniu: za - 21, przeciw - 0, wstrzymało się - 0, 

(imienny wykaz głosowania radnych - zał. nr 5) 

 

 

porządek obrad został przyjęty. 
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_______________________________ 

 

 

 

Ad 3. Przyjęcie protokołu z XXI sesji Rady Miejskiej 

 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski przypomniał radnym, że protokół  

z XXI sesji były wyłożony do wglądu w Biurze Rady Miejskiej i w związku z brakiem uwag 

wniósł o jego przyjęcie: 

w głosowaniu:  

 za - 22 przeciw - 0, wstrzymało się - 0, 

(imienny wykaz głosowania radnych - zał. nr 6) 

 

protokół z XXI sesji Rady Miejskiej został przyjęty 

 

______________________________ 

 

 

Ad 4. Przedstawienie projektów uchwał i ich podjęcie  

 
Ad 4.1. 

Projekt uchwały nr XXII/1 w sprawie przyjęcia „Programu współpracy Gminy Miasto 

Świdnica z organizacjami pozarządowymi oraz innymi podmiotami prowadzącymi 

działalność społecznie użyteczną na 2021 rok przedstawił Zastępca Prezydenta Szymon 

Chojnowski - (zał. nr 7). 

 

 

Prezydent Beata Moska-Słaniewska- w związku, że jest to pierwsza sesja w trybie zdalnym 

stąd tak mała liczba uchwał. Pracujemy w znacznie mniejszym składzie. Część pracowników 

Urzędu jest na kwarantannach a także u części zdiagnozowano koronawirusa. 

 

 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie projekt uchwały nr 

XXII/1: 

w głosowaniu: za - 22, przeciw - 0, wstrzymało się -0, 

(imienny wykaz głosowania radnych - zał. nr 8) 

 

projekt uchwały nr XXII/1 został przyjęty. 

 

 

______________________________ 

 

 

Ad 4.2. 

Projekt uchwały nr XXII/2 w sprawie zmiany budżetu przedstawiła Prezydent Beata 

Moskal-Słaniewska (zał. nr 9)  

 

 

Komisja Budżetu i Finansów zaopiniowała projekt uchwały pozytywnie. 

 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie projekt uchwały nr 
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XXII/2: 

w głosowaniu: za - 13, przeciw - 0, wstrzymało się -9, 

(imienny wykaz głosowania radnych - zał. nr 10) 

 

projekt uchwały nr XXII/2 został przyjęty. 

 

______________________________ 

 

 

 

Ad 4.3. 

Projekt uchwały nr XXII/3 zmieniająca uchwałę w sprawie Wieloletniej Prognozy 

Finansowej Gminy Miasta Świdnicy przedstawiła Prezydent Beata Moskal-Słaniewska (zał. 

nr 11). 

 

Komisja Budżetu i Finansów zaopiniowała projekt uchwały pozytywnie. 

 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie projekt uchwały nr 

XXII/3: 

w głosowaniu: za - 13, przeciw - 0, wstrzymało się -9, 

(imienny wykaz głosowania radnych - zał. nr 12) 

 

projekt uchwały nr XXII/3 został przyjęty. 

 

 

_______________________________ 

 

Ad 5. Informacja dotycząca oświadczeń majątkowych składanych 

przez Radnych. 
 

Przewodniczący Rady Jan Dzięcielski poinformował, że 22 radnych złożyło oświadczenia 

majątkowe wraz kopią zeznania o wysokości osiągniętego dochodu w roku podatkowym 2019 

według stanu na dzień 31 grudnia 2019 roku. W wyniku dokonania analizy stwierdzono 

nieprawidłowości: brak określenia przynależności poszczególnych składników majątkowych 

dochodów i zobowiązań do majątku odrębnego i majątku objętego małżeńską wspólnością 

majątkową (w 9 oświadczeniach), pominięcie wpisu dotyczącego miejsca zatrudnienia, 

stanowisku lub funkcji (w 6 oświadczeniach), brak podania powierzchni nieruchomości 

gruntowej (w 1 oświadczeniu), brak podania tytułu prawnego posiadanych nieruchomości  

(w 3 oświadczeniach), brak zapisu w związku z jakim zdarzeniem zaciągnięto kredyt (w 2 

oświadczeniach), brak podania przedmiotu prowadzenia działalności gospodarczej (w 1 

oświadczeniu), brak podania dochodu z tytułu emerytury (w 1 oświadczeniu), brak podania 

dochodu z tytułu diety radnego (w 1 oświadczeniu), brak wpisu nie dotyczy w rubrykach, 

które w konkretnym wypadku nie miały zastosowania (częściowo w 5 oświadczeniach), 

nieprawidłowe wpisanie w części B adresu położenia nieruchomości wymienionej w punkcie 

2 części A oświadczenia (w 9 oświadczeniach), brak podpisu zobowiązanego oddzielnie 

każdej strony oświadczenia w przypadku komputerowego wydruku (w 1 oświadczeniu). 

Oświadczenie Przewodniczącego Rady wraz kopią zeznania podatkowego za rok 2019 

zostało złożone w dniu 27 maja 2020 roku Wojewodzie Dolnośląskiemu (zał. nr 13) 
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______________________________ 

 

 

Ad 6. Informacja dotycząca oświadczeń majątkowych złożonych 

Prezydentowi Miasta Świdnicy. 
 

Przewodniczący Rady Jan Dzięcielski oznajmił, iż w wyniku dokonania analizy stwierdzono 

nieprawidłowości w 9 oświadczeniach: nieprawidłowe określenie położenia nieruchomości, 

brak parafowania stron na wydruku komputerowym, nie określono przynależności mienia 

ruchomego, nie określono na jaki cel zostało zaciągnięte zobowiązanie, nie podano wysokości 

kwoty zobowiązania oraz nie podano kwoty z tytułu zatrudnienia. Wszystkie oświadczenia 

majątkowe znajdują się na stronie Biuletynu Informacji Publicznej urzędu miasta (zał. nr 14). 

 

______________________________ 

 

Przerwa 5 min 

______________________________ 

 

 

Ad 7. Sprawozdanie Prezydenta Miasta z działalności po 

25.09.2020 r. 

 
Sprawozdanie Prezydenta Miasta z działalności po 25.09.2020r. radni otrzymali na piśmie 

(zał. nr 15). 

 

W załączeniu:  

▪ sprawozdanie z działań podejmowanych przez Urząd Miejski w Świdnicy, związanych  

 z ograniczeniem bezrobocia i aktywizacją osób bezrobotnych (zał. nr 15a) 

▪ informacja dot. wydanych zarządzeń Prezydenta Miasta (zał. nr 15b) 

▪ wykaz postępowań podprogowych o wartości od 20 000 do 30 000 euro, zgodnie z 

Regulaminem udzielania zamówień podprogowych o wartości do 30 000 euro (zał. nr 15c) 

▪ wykaz przetargów przeprowadzonych zgodnie z ustawą o gospodarce nieruchomościami 

(zał. nr 15d). 

▪ wykaz przetargów przeprowadzonych zgodnie z ustawą Prawo zamówień publicznych (zał. 

nr 15e)   

 

_______________________________ 

 

W sprawie sprawozdania głos zabrali: 

 

Radny Lesław Podgórski-czy próbowano przeprowadzić symulację cen po modernizacji 

Miejskiego Zakładu Energetyki Cieplnej? 

 

Prezydent Beata Moskal-Słaniewska- wstępne symulacje były przeprowadzane. Scenariuszy 

dot. modernizacji jest kilka. Najłatwiejszą alternatywą dla nas byłoby przejście na gaz. Gaz 

jest paliwem kopalnym w związku z czym na pewno będzie wymóg za 10 czy 20 lat odejścia 

od tego typu źródła energii. Dzisiaj jest ciężko takie symulacje przeprowadzać, ponieważ 

technologie związane z ciepłem energii odnawialnych wciąż się zmieniają. Symulacje były 

przeprowadzane w oparciu o ceny bieżące. Proszę, aby napisał Pan w tej sprawie interpelację 

tak by otrzymał Pan dokładne dane. 
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_______________________________ 

 

 

Stanowiska Rady Miejskiej w Świdnicy 

 
Stanowisko nr 1 Rady Miejskiej w sprawie wyroku Trybunału Konstytucyjnego z dnia 

22 października 2020 roku- przedstawiła Radna Magdalena Rumiancew-Wróblewska 

(zał. nr 16) 

Stanowisko zostało podpisane przez grupę Radnych: Jan Dzięcielski, Krzysztof Grudziński, 

Albert Gaszyński, Joanna Gadzińska, Danuta Morańska, Rafała Fasuga, Mariusz Kuc, 

Tomasz Kempa, Władysław Wołosz, Wiesław Żurek, Marcin Paluszek, Marcin Wach, Lech 

Bokszczanin, Magdalena Rumiancew-Wróblewska.  

 

  

Radny Krzysztof Lewandowski- czy jest potrzeba głosowania stanowiska przez całą Radę? 

Niech państwo przyjmą to stanowisko w ilości Radnych podpisanych pod tym oświadczeniem 

i to będzie wasze oświadczenie. Nie, oświadczenie Rady Miejskiej, która reprezentuje całą 

Świdnicę. Jestem przeciwny oddanie tego stanowiska pod głosowanie, ponieważ my mamy 

swoje stanowisko a wy swoje. Jest tu brak podstaw do głosowania tego stanowiska. 

 

Przewodniczący Rady Jan Dzięcielski- są podstawy do głosowania. Jest to §29 pkt.3 Statutu 

Gminy Miasto Świdnica. 

 

Radny Krzysztof Lewandowski-proszę zapisać, że Radny Krzysztof Lewandowski był 

przeciwny przyjęciu takiego stanowiska. 

 

Przewodniczący Rady Jan Dzięcielski-zaraz będziemy głosować to stanowisko. 

 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie Stanowisko nr 1:  

 

w głosowaniu: za - 13, przeciw - 8, wstrzymało się - 0, 

(imienny wykaz głosowania radnych - zał. nr 17) 

 

stanowisko zostało przyjęte 

 

Radny Jan Jaśkowiak nie brał udziału w głosowaniu. 

 

 
Stanowisko grupy Radnych Klubu Prawa i Sprawiedliwości w sprawie wydarzeń w 

związku z ogłoszonym wyrokiem Trybunału Konstytucyjnego z dnia 22 października 

2020 roku- przedstawił Radny Andrzej Ora (zał. nr 18) 

 

Radny Jan Jaśkowiak - wieszanie czegokolwiek na ogrodzeniu miejsc sakralnych jest 

dewastowaniem danego obiektu oraz jest także obrazą uczuć religijnych. Proszę Panią 

Prezydent i wszystkich Radnych o zrozumienie całej sytuacji i uczulenie służb miejskich by 

dbać o nasze obiekty. 

 

Prezydent Beata Moskal-Słaniewska- zgadzam się z wypowiedzią Radnego Jana Jaśkowiaka. 

Cały czas monitorujemy to co się dzieje podczas protestów. Wraz z Prezydentem Szymonem 

Chojnowskim odbyliśmy spotkanie z organizatorami spaceru, podczas którego przekazaliśmy 

apel by protestować, ale nie w takiej formie by nie spowodowało to żadnych konfrontacji. Na 

terenie Świdnicy nie doszło do żadnego incydentu z niszczeniem mienia kościołów. Znany 
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jest tylko jeden przypadek wtargnięcia nastolatki do kościoła św. Krzyża jednak niezwiązany 

w żaden sposób z grupą organizatorów protestu. 

 

Radna Luiza Nowaczyńska- w naszym stanowisku nie dyskutujemy, nie potępiamy i nie 

zabraniamy kobietom wyrażać swoje zdanie czy niezadowolenie. My prosimy, aby w naszym 

mieście każdy obywatel został uszanowany, byśmy się nawzajem nie obrażali. Jako 

pracownik szpitala, zastanawiam się, dlaczego nie wspieramy szpitala. Skupmy się pomocy 

każdemu kto tej pomocy potrzebuje. Mówimy „NIE” agresji i wulgaryzmom. Powinnyśmy 

prowadzić dialog i uszanować zdanie każdej kobiety. Tej, która chce dokonać aborcji i tej 

która jest jej przeciwna. W tym mieście chodzi o spokój, szacunek, zrozumienie i dojście do 

konsensusu. 

 

Radny Marcin Wach - kilka wieszaków i kartek wywieszonych na płocie jest obrazą uczuć 

religijnych, ale w czasie wyborów i kampanii wyborczych płoty przy kościołach były 

obklejone kandydatami PIS-u i nikogo to nie raziło. 

 

Radny Lech Bokszczanin- proszę by nie wprowadzać swoim oświadczeniem ludzi w błąd.  

W momencie, kiedy oświadczacie by nie dewastować miejsc kultu w Świdnicy sugerujecie, 

że do takich dewastacji dochodziło. Podczas uczestniczenia w protestach nie zauważyłem, 

aby dochodziło do jakichkolwiek dewastacji. Protesty są organizowane bardzo spokojnie i 

pokojowo. Młodzież używa wulgarnego języka, ale skąd on wyszedł wcześniej? Który poseł 

wyzywał posłanki i posłów na sali obrad? Kto obrażał Polaków, dzielił i wyzywał? Chyba 

wasz przywódca? Skąd młodzi czerpią przykład, może od niego? Dziękuję, że macie swoje 

stanowisko, ale ono wprowadza ludzi w błąd, bo nikt w Świdnicy niczego nie zdewastował. 

Jeżeli dziewczyny chciały pójść pod Katedrę to nie po to by się wyżyć na murach tylko do 

Kurii powiedzieć Biskupowi, że się z nim nie zgadzają, by to Biskup decydował o ich życiu, 

zdrowiu i przyszłości. To nie chodzi o kościół czy o wiarę. W protestach bierze udział 

znaczna część osób wierzących, która nie zgadza się by za nie decydować. 

 

 

Radny Andrzej Ora- odnośnie wczorajszych wydarzeń pod Katedrą. Nie była to grupa kiboli, 

byli to kibice z Polonii Świdnica i z Wałbrzycha. Żaden z nich nie zachowywał się 

agresywnie. Odnosząc się również do słów Radnego Lecha Bokszczanina, jeżeli mówi się, że 

panie chciały powiedzieć coś o Biskupa Ignacego Deca i nazywa się Biskupa Panem to już 

jest jedno z sformułowań, które piszemy w naszym stanowisku. A drugie to: jeśli mówi się do 

Biskupa wulgarne słowa to nie jest to forma dialogu i o tym piszemy w naszym stanowisku. 

 

Radny Wiesław Wołosz- brałem udział w marszu i nie widziałem żadnej agresji.  

 

Radna Zofia Skowrońska-Wiśniewska- radna przeczytała fragment wywiadu prof. Andrzeja 

Rzeplińskiego „Demonstracje pod kościołami są czymś niezrozumiałym, ponieważ zawsze 

można przestać uczęszczać na msze święte”. Wieszanie plakatów na murach kościoła  

i używanie wulgarnych słów dla osoby wierzącej jest czymś nieprzyzwoitym. Państwo 

możecie demonstrować i wyrażać swoje uczucia, każdy z nas ma do tego prawo. Natomiast są 

miejsca których nie można obrażać. 

 

 

Radny Krzysztof Lewandowski- nie można nadużywać sformułowań, ponieważ podczas 

strajku nie byli ustawieni pod kościołem kibole, to byliśmy my, koledzy Radni Rady 

Miejskiej. Staliśmy w obronie kościoła, nie murów a w obronie praw, naszego życia 

społecznego, zasad moralnych, które zostały zdewastowane. Byliśmy gotowi na wszystko, 

ponieważ we wtorek naprzeciwko nas łącznie 100 osób nadeszło 2000 protestujących. 

Słyszałem okrzyki, które były najgorszymi słowami jakie można skierować przeciwko 

drugiemu człowiekowi. Zdumiony jestem, dlaczego ta nienawiść jest kierowana do kościoła, 
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ponieważ Trybunał Konstytucyjny nie jest organem kościelnym. Trybunał miał orzec czy 

artykuł 38 Konstytucji naszego kraju jest zgodny z obecnym stanem. Artykuł ten mówi 

wyraźnie, że Rzeczpospolita Polska zapewnia każdemu człowiekowi prawną ochronę życia 

do początku do jego końca. Jeśli przyjmiemy, że Trybunał konstytucyjny jest grupą 

najmądrzejszych ludzi społeczeństwa to oni nie mogli powiedzieć inaczej. Aborcja jest 

odbieraniem życia na żądanie. Moralnie jest to nie do usprawiedliwienia. Człowiek nie ma 

takiego prawa do podejmowania decyzji o tym, kto ma żyć, a kto ma umrzeć i kiedy to 

nastąpi. To się nie powinno zmienić. Jak można moralnie w sumieniu pogodzić fakt obrony 

zwierząt przypisywaniem im ludzkich cech i uczuć a z drugiej strony móc zawłaszczyć sobie 

prawo do zabijania drugiego człowieka pod hasłem wolnego człowieka i wolnej woli. Nie 

można. Oprócz nas katolików są jeszcze inne grupy w społeczeństwie i my to uznajemy. 

Natomiast nie możemy uznać, jeśli one wchodzą do naszego życia, do naszych wartości. 

Chodzi tu o skrajnie lewicowe ideologie, które stawiają człowieka w jednym szeregu ze 

zwierzęciem. My tak nie robimy i chcielibyśmy by to zostało uszanowane. W większości 

protestujący w Świdnicy to ludzie młodzi w wieku 16- lat, jak wiadomo młodzi ludzie są 

skłonni do buntu, ale potem człowiek dorasta i dojrzewa. Cechą dorosłego człowieka jest 

mądrość życiowa i odpowiedzialność, dlatego żal patrzeć jak ten konflikt jest podsycany 

przez dorosłych, przez ludzi, którzy reprezentują władzę samorządową, radnych, posłów i 

prezydentów. Tak być nie powinno. My powinnyśmy być wzorem do naśladowania dla części 

społeczeństwa bez względu na to, czy byśmy tego chcieli, czy nie. Dlatego powinnyśmy być 

bardzo rozważni w naszym postępowaniu i nie zasłaniać się Konstytucją, która chroni życia. 

Jeśli jednak się angażujemy jako dorośli w życie młodego pokolenia to powinnyśmy studzić 

zapały, łagodzić czy tłumaczyć i nie powinnyśmy zapominać o tym, że tu chodzi o sumienie, 

które pozwala odróżnić człowiekowi dobro od zła. Dlaczego nikt nie mówi, że są okna życia? 

W zeszłym roku do okna życia oddano ponad 100 dzieci. W tym samym czasie ponad 100 

tys. dzieci poddano aborcji. Przecież są ludzie, którzy podjęli by się wychowania chorych czy 

upośledzonych dzieci, ale takiej alternatywy się nie podaje. Albo dziecko ma być zdrowe, 

piękne i mądre albo ja go nie chcę. Aborcja na żądanie to chore sumienie, to trauma. To jest 

obłęd, którego nie powstrzymamy to strach pomyśleć, gdzie nas zaprowadzi. Rządy Prawa i 

Sprawiedliwości kiedyś się skończą i przyjdzie nowa władza, liberalna i przywróci to 

wszystko o czym dzisiaj się krzyczy na ulicy. Tylko czy będziemy szczęśliwsi czy będziemy 

mieli czyste sumienia?  

 

 

 

Prezydent Beata Moskal-Słaniewska- chciałam zaprotestować przeciwko takim 

wypowiedziom jak manipulacje Radnego Krzysztofa Lewandowskiego i wprowadzanie w 

błąd opinii publicznej. Decyzją sejmu i Trybunału Konstytucyjnego zniszczono w Polsce 

kompromis, który był wypracowany przez różne strony, w tym także uczestniczyła strona 

kościelna. Uznano, że ten kompromis pozwala na przerwanie ciąży w trzech istotnych 

przypadkach. Jednym z nich było stwierdzenie nieodwracalnych wad rozwojowych płodu 

zagrażające tym, że dziecko urodzi się martwe. Obumrze w łonie matki narażając jej życie na 

niebezpieczeństwo i pozostawiono nie nakaz tylko wolną wole, wolny wybór matki, która w 

tym momencie może zdecydować, czy chce ciąże donosić i patrzeć na śmierć dziecka tuż po 

narodzinach czy dokona terminacji takiej ciąży. Sprawą dyskusyjną może być to czy dzieci 

dotknięte zespołem downa to są wady trwałe i uniemożliwiające życie. Uważam, że dziecko z 

zespołem downa jest całkowicie pełnoprawną istotą ludzką i trzeba zrobić wszystko, żeby ono 

się urodziło i rozwijało ze wsparciem państwa. Nikt w tej chwili nie mówi o aborcji na 

życzenie jak i o liberalizacji. Protest kobiet, których problem może dotyczyć w najbliższej 

przyszłości dotyczy wyłącznie w tym zapisie i likwidacji kompromisu aborcyjnego. Proszę 

nie mówić rzeczy, które są nieprawdą. Mają prawo protestować, ponieważ ich to osobiście 

dotyczy. Nie dotyczy to pana, Prezesa Kaczyńskiego czy pań w okresie poprokreacyjnym. 

Nie powiedział pan o tym, że zapis ten przedkłada odpowiedzialność karną na lekarzy, którzy 

dzisiaj dokonują badań prenatalnych. A także o tym, jaki to będzie miało wpływ na leczenie 
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prenatalne w Polsce. Właśnie na to, że w przypadku u dzieci, których stwierdzono wady 

rozwojowe, które można dzisiaj leczyć czy operować nie będzie się wykonywało, ponieważ 

na lekarzu ciąży odpowiedzialność karna. To nie są protesty samorządowców, tylko 

spontaniczne akcje młodych ludzi, których przyszłości dotknęliśmy taką decyzją. Proszę się 

za matki nie wypowiadać, bo to mężczyźni w ciąży nie chodzą. My dzisiaj dyskutujemy o 

stanowisku, które przedstawił Klub Radnych PiS, a to stanowisko dotyczy ataków na Kościół, 

do których w Świdnicy nie doszło. Natomiast pod kościołami stali kibole z Wałbrzycha, 

którzy przyjechali po to by doprowadzić do konfrontacji, gdzie dzień wcześniej pobili młodą 

kobietę w Wałbrzychu. W tych marszach uczestniczy wiele osób wierzących, które chodzi do 

Kościoła. Wiele Księży wypowiada się na ten temat, że stało się coś bardzo niedobrego, że 

zniszczono kompromis, nad którym również pracował Kościół. 

 

 

Radny Wiesław Żurek- trudno jest tu dyskutować z tezami wygłoszonymi przez Pana 

Krzysztofa Lewandowskiego. Te dziewczyny wyprowadził na ulice, Pan, Pan Czarnek a także 

Pani Kaja Godek, która na drugi dzień po ogłoszeniu orzeczenia Trybunału Konstytucyjnego 

powiedziała, że jest to pierwszy krok. A następnym krokiem będzie zmuszenie kobiet do 

urodzenia dziecka po gwałcie. Pomyślał Pan, jak się czują teraz kobiety? Z całym sercem jest 

za tymi tysiącami kobiet, które wychodzą na ulice. 

 

 

Radny Lech Bokszczanin zgłosił wniosek formalny o zamknięcie listy mówców. 

 

Przed wnioskiem formalnym zgłosili się Radni: Albert Gaszyński, Lesław Podgórski, Jan 

Jaśkowiak, Mariusz Kuc oraz Krzysztof Lewandowski. 

 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie wniosek  

o zamknięcie listy mówców:  

 

w głosowaniu: za - 14, przeciw -8, wstrzymało się - 0, 

(imienny wykaz głosowania radnych - zał. nr 19) 

 

lista mówców została zamknięta 

 

 

 

Radny Albert Gaszyński-odniosę się do wypowiedzi Pana Radnego Krzysztofa 

Lewandowskiego, w której jest sporo manipulacji. Artykuł 38. Konstytucji: „Rzeczpospolita 

Polska zapewnia każdemu człowiekowi prawną ochronę życia”. Dla mnie człowiekiem jest 

istota, która się urodziła. Tu będą zdania podzielone i skończmy tę dyskusję.   

 

Radny Lesław Podgórski- pierwsze i drugie stanowisko dotyczą różnych rzeczy nie przeczą 

sobie to namawiałbym, aby przyjąć drugie stanowisko. Dotyczy ono przebiegu marszów, 

spacerów czy protestów. Możemy prosić o to mieszkańców, aby odbywały się z 

poszanowaniem wolności innych ludzi, z poszanowaniem poglądów innych ludzi i żebyśmy 

chcieli rozmawiać na każdym etapie sporu. 

 

Radny Jan Jaśkowiak- proszę, aby dać Panu Przewodniczącemu takie uprawnienia, aby 

kwestie, które nie są związane z miastem Świdnicy by je kasować. Wywieszanie wieszaka na 

ogrodzeniu czy napisu może być obraźliwe dla kogoś. Jest to obraźliwe, ponieważ Kościół, 

jest wplątywany w ideologiczne gierki, gdzie Kościół tą stroną nie jest. Tyle mówiło się o 

mowie nienawiści. 
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Przewodniczący Rady Jan Dzięcielski- by mieć większe kompetencje to Rada musiałaby je 

nadać. 

 

Radny Mariusz Kuc- proszę nie ujmować niczego młodym ludziom, którzy wyszli na ulice. 

Oni wyszli po to by zamanifestować swoje zdanie przeciwko temu co się dzieje. 

 

Radny Krzysztof Lewandowski- jestem zdumiony jak próbuje mi się odebrać głos, że jako 

mężczyzna nie mam prawa wypowiadać się na ten temat. Pani Prezydent zaprzecza 

wszystkim hasłom, które są głoszone przez kobiety, że rodzina to mężczyzna i kobieta, to 

matka i ojciec. Ojciec ma takie samo prawo do decydowania o nienarodzonym dziecku jak i 

matka, więc nie zawężajmy tego do praw kobiet. To jest nasza sprawa bez względu na to jaką 

mamy płeć, bez względu na to, ile mamy lat. Czy jeśli ktoś ma lata 50, 70 i nie miał dzieci 

albo ma dzieci to nie prawa się wypowiadać? Ma prawo, ponieważ jest członkiem tego 

społeczeństwa i on w swojej odpowiedzialności wie jakby społeczeństwo miało wyglądać. 

Chciałby, żeby się rozwijało, życie ludzkie było szanowane. Czy o eutanazji mają się 

wypowiadać też tylko młodzi? Każdy ma prawo się wypowiadać bez względu na to, ile dziś 

ma lat. Nasza dyskusja pokazuje hipokryzję, jedna strona narzeka, że nie jest słuchana i jak 

prawa są odbierane. Jak mówię, co czuje i myślę, nie nawołując do zbrodni, mówię, że w 

mojej ocenie to jest złe, to państwo uważacie, że kłamię. Pani prezydent mówi, tam byli sami 

bandyci, że manipuluję. Wysłuchajcie drugiej strony, na tym polega dialog. Ten konflikt się 

skończy dziś, jutro czy za miesiąc a my dalej będziemy musieli żyć. Nie myślę tu o naszym 

środowisku, ale myślę o kraju, który w tej chwili jest podzielony na pół. Będziemy żyli razem 

i dalej. Uszanujcie, to że są prawa gejów, ale i katolików, kobiet, mężczyzn i prawa rodzin.  

 

 

 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski poddał pod głosowanie Stanowisko Radnych 

Klubu PiS: 

w głosowaniu: za - 9, przeciw - 12, wstrzymało się - 0, 

(imienny wykaz głosowania radnych - zał. nr 20) 

 

stanowisko nie zostało przyjęte 

 

Radny Jan Jaśkowiak nie brał udziału w głosowaniu. 

 

 

 

Ad 8. Interpelacje, zapytania oraz wnioski radnych i komisji.  

 
Interpelacje złożyli radni: 

 

- Luiza Nowaczyńska -……………………………………………........….… (zał. nr 21) 

- Andrzej Ora -………………………………………….............… (zał. nr 22a,22b,22c,) 

- Aldona Struzik - ………………………………………..…………….....(zał. nr 23-23i) 

- Lesław Podgórski-………………………………………….……………….(zał. nr 24 ) 

- Albert Gaszyński-……………………………………………….….…..……(zał. nr 25) 

- Krzysztof Grudziński-………………………………………….…..…….….(zał. nr 26)  

- Magdalena Rumiancew- Wróblewska-………………………………..…… (zał. nr 27) 

 

 

Szczegółowe odpowiedzi na interpelacje radni otrzymają na piśmie.  

 

Prezydent Beata Moskal-Słaniewska- dot. zmiany lokalizacji kontenera do badań covidowych 
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Większość badań kończy się wynikiem negatywnym. Zarażenie wirusem może nastąpić w 

odległości mniejszej niż 2m, a państwo, którzy stoją w kolejce pilnują tych odległości. 

Wszyscy stojący w kolejce mają założone maseczki a ponadto udostępniany jest płyn do 

dezynfekcji. Kontener postawiony został na prośbę Starostwa Powiatowego w Świdnicy a 

także ze względu na ty by osoby tam pracujące miały dostęp do toalet i do bieżącej wody. 

Dzisiaj nosicielem covida jest potencjalnie każdy. Proszę o zrozumienie i uspokajanie 

mieszkańców. Wejście od strony Urzędu Stanu Cywilnego od kilkunastu dni jest zamknięte 

oraz dodatkowo Strażnik straży miejskiej pilnuje, aby w tym miejscu nie dochodziło do 

zatłoczenia. Natomiast miejsce wskazane przez Radnego jest niemożliwe do udostepnienia, 

ponieważ nie ma tam toalet, bieżącej wody i kanalizacji. 

 

_______________________________ 

 

 

Ad 9. Oświadczenia i sprawy organizacyjne. 

 
Radny Lesław Podgórski- przedstawił oświadczenie Klubu Radnych Wspólnota 

Samorządowa w sprawie orzeczenia Trybunału Konstytucyjnego (zał. nr 28) Oświadczenie 

podpisane przez Radną Zofię Skowrońską-Wiśniewską i Radnego Lesława Podgórskiego.  

 

Radny Lech Bokszczanin-proszę, aby ktoś z urzędu napisał instrukcję jak korzystać  

z programu tj. włączanie i wyłączanie mikrofonu czy kliknięcie i od kliknięcie niebieskiej 

rączki tak by ułatwić nam pracę na przyszłość. 

 

Prezydent Miasta Beata Moskal-Słaniewska- mam nadzieję, że do przyszłej sesji, która 

prawdopodobnie też będzie musiała się odbyć zdalnie część radnych zakupi laptopy, 

ponieważ temu m.in. służy dieta radnego, rekompensacie nakładów poniesionych na 

sprawowanie funkcji radnego. Pani Prezydent odczytała oświadczenie Stowarzyszenia 

Samorządy dla Polski w sprawie protestów po ostatniej decyzji Trybunału Konstytucyjnego 

(zał. nr 29). 

 

Radna Zofia Skowrońska-Wiśniewska- prośba mieszkańców, aby zapewnić większe autobusy 

dojazdu do cmentarzy. Jak będzie wyglądało zabezpieczenie cmentarzy oraz pomoc w 

sprawnym przemieszczaniu się bez gromadzenia się? 

 

Prezydent Miasta Beata Moskal-Słaniewska- wszystko jest przygotowane, jeśli chodzi o 

organizację miejsc parkingowych. Straż miejska będzie zmobilizowana. Prezes Miejskiego 

Przedsiębiorstwa Komunikacji jest do tego przygotowany. Ze strony miasta będziemy 

pilnować by przebiegało to wszystko spokojnie i sprawnie. Proszę rozważyć pójście na 

cmentarz dzień przed świętem jak i również dzień po, tak by nie stwarzać zgromadzeń. 

 

Radny Mariusz Kuc- składam wielkie podziękowania dla miasta Świdnica oraz bezpośrednio 

dla Pani Prezydent za wsparcie, dzięki którym osiągnęliśmy mistrzostwa Dolnego Śląska 

wygrywając eliminacje międzywojewódzkie. Tydzień temu wróciliśmy z finału mistrzostw 

Polski w boksie, gdzie brązowy medal kadetek zdobyła Wiktoria Lulek. 

 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski – przyłączamy się do gratulacji dla 

pięściarzy. 

 

Lesław Podgórski- w dniu 28 października bieżącego roku Rada stała i konferencje 

Episkopatu Polski wydała apel do wiernych i wszystkich obywateli w sprawie ochrony życia i 

pokoju społecznego. Apel będzie odczytywany w kościołach oraz jest on także dostępny na 

stronach internetowych. 
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Przewodniczący Rady Miejskiej Jan Dzięcielski- dziękuje wszystkim za dyscyplinę, 

ponieważ pierwszy raz spotkaliśmy się w trybie online. Najprawdopodobniej w najbliższych 

czasach będziemy się w ten sposób spotykać. Jeżeli są jeszcze niedomagania sprzętowe 

proszę by się w nie zaopatrzyć.    

 
_______________________________ 

 

 

Ad 10. Zakończenie XXII sesji Rady Miejskiej w Świdnicy. 

 
W związku z wyczerpaniem punktów porządku obrad, Przewodniczący Rady Miejskiej Jan 

Dzięcielski podziękował wszystkim za przybycie i zamknął obrady słowami - „zamykam 

XXII sesję Rady Miejskiej w Świdnicy”. 

 

Przebieg obrad zarejestrowano na płycie CD przechowywanej w Biurze Rady Miejskiej, która 

stanowi integralną część protokołu. 
 

 

Na tym protokół zakończono. 

Protokołowała:  

 

..................................................... 

       / Wioleta Lewandowska /  

Świdnica, dnia 30.10.2020 r.             

 

 

 

 

 

Wioleta Lewandowska Przewodniczący Rady
      Jan Dzięcielski


